
 
 
 

 

Vedrørende Referat af møde i Det Grønne Råd 1. Juni 
2023 
Dato: D. 1. juni 2023 

Sted: Multicaféen, Høvedstenvej 45 

Deltagere: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Afbud fra: 

 

 

Jann Larsen, Vestvoldens Venner 

Otto Sejr Larsen, Danmarks Naturfredningsforening, 

Hvidovre 

Erling Groth, Danmarks Naturfredningsforening, Hvidovre 

John Frisenvænge, Dansk Ornitologisk Forening 

Finn Ivo Heller, Cyklistforbundet 

Ammi Stein Pedersen, Hvidovre Biavlerforening 

NN, Friluftsrådet 

Anders Aalund, Grf. Hvidovre Kirkeby og SGH 

Birgit Møller-Kristensen, Grf. Nymarken 

Jørgen Leth, Frf. Strandøre 

Maria Brandt Avnskjold, Grf. Lodsgården 

 

Kristina E. Young, Formand 

 

Michael Daugaard, Center for Trafik og Ejendomme 

Paula Meldgaard, Center for Trafik og Ejendomme 

Kurt Nielsen, Center for Trafik og Ejendomme 

Jakob Karlshøj, Center for Plan og Miljø 

Steen Roed, Center for Plan og Miljø 

Ulrikke S. B. Rebien, Center for Plan og Miljø 

 

Thomas Otzen, Cyklistforbundet 

Kim Niemann 

Astrid Krejbjerg Zierfuß 

 

 

 

Referat 

Dagsorden 

HVIDOVRE KOMMUNE 

 

Center for Plan og Miljø 

Miljø- og Klima 

Studentermedhjælper:  

Ulrikke Sofie Björkenheim Rebien 

 

Sagsnr.: 23/7305 

Doknr.: 109928/23 

 

Dato: 01-06-2023 /urn 

1. Velkommen og valg af mødeleder 

Kristina Young bød velkommen og blev valgt som mødeleder. Der blev holdt en 

kort præsentationsrunde.  

 

2. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt 

 

3. Godkendelse af referat fra sidste møde 

Referatet blev godkendt med en kommentar om, at interne forkortelser fremover 

skal skrives ud.  

 

4. Nye punkter til behandling på dagens møde  

a. Træpolitik v. Michael Daugaard 
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Der er et politisk ønske om en træpolitik i Hvidovre Kommune – Det Grønne Råd 

blev som de første præsenteret for de første spadestik til skabelsen af en sådan 

træpolitik. 

 

Paula Meldgaard og Kurt Nielsen holdt et oplæg om hvordan nabokommuner har 

gjort og hvordan virkeligheden ser ud i Hvidovre Kommune. Se vedlagt dokument 

”Træpolitik for Hvidovre Kommune”. 

 

Medlemmerne i Det Grønne Råd fik herefter mulighed for at komme med 

spørgsmål og kommentarer, som input til træpolitikken.  

 

Kommentarer vedrørende træpolitik: 

 

• Hvad gøres der ved fortidens synder?  

Ved Langhøjparken er der fældet træer, da de stod for tæt på skel, 

skyggede og kunne være til fare. Fremover plantes der træer i midten af 

parken, fremfor langs kanterne. Træerne skal fældes hvis de er til fare, 

f.eks. på grund af sygdom. Hvis der er sygdom i træer og de ikke er til 

fare, kan man veteranisere dem.  

 

• I Langhøjparken bliver der plantet enkelte træer, hvor der andre steder 

bliver plantet skoleskove – der er en på vej på Frydenhøjskolen.  

Skoleskovene bliver sponsoreret af den grønne pulje. 

Mågeparken blev nævnt som et sted der kunne plantes meget uden at det 

ville genere nogen. 

 

• Der bliver fældet 2-3 træer om året i Hvidovre kommune. Oftest laves der 

en reducering af kronen, fremfor at fælde træet. Nogle steder er der sket 

en total udskiftning af en række træer, da de var blevet alt for store. I 

forhold til sager hvor træerne skygger totalt for en have eller terrasse er 

det et spørgsmål om der skal tages hensyn til træet eller beboerne. Derfor 

er det vigtigt med en træpolitik. 

 

• Stammerne fra de træer der bliver fældet, bliver givet til kommunernes 

institutioner, som ofte bruger dem til at sidde på omkring bål, resten bliver 

sendt til Quark Centeret.  

 

Hertil kom der et spørgsmål, om man på Hvidovre Kommunes 

hjemmeside kunne skrive hvorfor man har fældet et træ, samt hvor dette 

træ ender. Hertil om borgere kunne skrive ind med forslag til hvor 

stammerne skulle være i kommunen. Som svar på dette fortalte Kurt 

Nielsen om tidligere veteraniserede stammer der er blevet stjålet fra 

offentlige arealer. Det kunne evt. blive givet en chance til.  

 

• Der bliver ikke plantet normale birketræer mere, da de er til for stor gene. 

Dog har man i Vigerslevparken plantet birketræer der ikke giver allergiske 

reaktioner.  

 

• På Menelaos Boulevard er der plantet platantræer, da de har en høj 

salttolerance. Træernes blade er store og komposterer langsomt, hvilket 

giver gener. Derfor knudebeskæres disse nu, for at mindske generne ved 

bladene.   
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• Der er et øget fokus på at plante hjemmehørende arter. I en træpolitik 

kunne man bestemme om der kun må plantes hjemmehørende arter i 

hele kommunen eller om det skal være reserveret til bestemte områder.   

 

• Ved et spørgsmål om der bliver taget højde for træernes CO2-optag i 

forhold til, at nåletræer optager mere CO2 end løvtræer, blev der svaret, 

at man fra kommunens side tager det i betragtning, men at man først og 

fremmest forsøger at plante de rigtige træer de rigtige steder. Nåletræer 

er gode ift.  CO2, men de skygger meget – så de sættes hvor de ikke 

generer.  

 

• I forhold til frugttræer, er der tidligere blevet plantet frugttræer på skoler, 

men de blev fjernet, da børnene kastede grønne æbler efter hinanden. 

Frugttræer bliver heller ikke plantet langs veje, da det kan gøre vejene 

glatte. Hertil kom der en kommentar om, at frugttræer (f.eks. æbletræer) i 

stedet kunne sættes i parker, da Det Grøne Råd ønsker, at der i en 

træpolitik også skal være fokus på biodiversitet, når der plantes træer i 

kommunen. 

 

• Der var også en kommentar omkring, at en træpolitik kunne have fokus 

på træer der har bonusvirkninger, f.eks. er gode for fugle, buske der er 

gode for sommerfugle mm. Man kunne sætte træer i klynger fremfor, kun 

at plante enkelte træer. Udover dette, blev der tilføjet, at der skulle tages 

hensyn til hvilken type rod (tallerkenrod eller pælerod) de træer man i 

fremtiden skal plante har, da nogle rødder ødelægger f.eks. cykelstier. 

 

• Øst for byvej er der forslået, at der skal plantes mange forskellige træer, 

både med fokus på biodiversitet, men også til læring for både børn og 

voksne. 

 

• I en træpolitik skal der også tages stilling til, om der skal være 

bestemmelse over private træer. I Frederiksberg Kommune er det 

indskrevet i lokalplanen, at også private træer skal bevares. Fra 

administrationen side, blev der kommenteret på, at det både er vanskeligt 

og ressourcekrævende, samt dilemmafyldt, at begrænse den private 

ejendomsret og lave en træpolitik der indebærer private træer. 

  

• Der blev diskuteret, hvordan medlemmerne i Det Grønne Råd bedst 

kunne tage input med hjem til grundejerforeningerne. Man kunne overveje 

selv at tage stilling til træerne i grundejerforeningerne og lave en slags 

politik under hensigtserklæringen i de enkelte grundejerforeninger. Man 

kunne holde tema- og inspirationsmøder for beboere, for at sætte fokus 

på vigtigheden af træerne. Herudover blev der nævnt at nabosnakke om 

hvordan man beholder træerne og mælkebøtterne også er meget vigtige. 

Det er også muligt at snakke med ejendomsmægleren om at det er en 

meget social grundejerforening der sætter pris på grønne hegn og haver, 

når der skal sælges noget i grundejerforeningen, for at tiltrække de rigtige 

købere 

 

• Herudover var der enighed om, at man er forpligtet til at kigge i området 

når man køber en ejendom. Hvis der er høje træer, følger de med og kan 

ikke bare vælges fra.  
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• Et mål kunne være, at der kom paragraffer i de nye lokalplaner om, at der 

ikke må fældes træer, da det har virket med lokalplaner om levende hegn. 

 

• Grundejerforeningen Nymarken mangler at få en ny lokalplan. Til dette 

tilføjede Jakob Karlshøj, at der bliver arbejdet på at lave moderne 

lokalplaner, og selvom der er kommet flere ressourcer til byggesagstider, 

bliver nogle sager prioriteret højere. Her fortalte han om eksemplet fra 

Hvidovre Stadion, der ikke kan bygges om så der kan spilles Superliga-

kampe, før er er lavet en ny lokalplan.  

 

• Michael Daugaard spurgte Det Grønne Råd ind til, om der er noget der 

skal kendetegne Hvidovre; hvad der skal være kommunens målsætning 

og vision. På Frederiksberg skal man f.eks. kunne se minimum ét træ fra 

alle boliger. 

 

Her blev der svaret, at noget af det der kendetegner Hvidovre nu, er 

enorme græsplæner på både private og offentlige arealer. Hertil blev der 

foreslået, at man kunne lave større sammenhængende 

spredningskorridorer gennem Hvidovre Kommune.  

 

• I forhold til skygge-relaterede problemer ved træer, blev der diskuteret om 

hvad træpolitikken skal sige om dette.  

 

Her snakkede Det Grønne Råd om etablering af en ”træhøjdes” 

byggelinje til ejendomme der ligger tæt på høje træ-skel. Der var enighed 

om, at hvis man har bygget eller købt hus tæt på skel med høje træer, har 

man selv valgt dette, og skyggen skal der derfor ikke gøres noget ved.  

 

 

b. Forslag om besøg hos Bidigan 14 sep, som er det anlæg der behandler 

organisk affald fra Hvidovre Kommune. 

 

Steen Roed fortalte om forslaget: 

 

• Tanya der er affaldsplanlægger i Vej og Park havde spurgt om der var 

interesse for at besøge biogasanlægget Bidigan i Solrød, der håndterer 

Hvidovre Kommunes madaffald.  

• Der blev herefter foreslået, at det næste møde i Det Grønne Råd kunne 

være på Bidigan, dog er det kun aktivt indtil kl. 18.00, dvs. man senest 

skulle være der kl. 16 (mødes kl. 15 på Høvedstensvej og hjemme ca. 

18.30) 

• Der var enighed om, at taget afsted.  

• I forhold til kørsel vil Steen Roed skrive ud ift. om der skal arrangeres 

fælleskørsel eller om der bliver lejet en bus.  

• Til dette møde og udflugt, er det er især vigtigt, at man melder om man 

kommer eller ej, da de skal vide det på biogasanlægget.  

• På grund af denne udflugt vil der først være normal dagsorden til 

november.  
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5. Opfølgning på aftaler og opgaver fra tidligere møder  

a. Status for arbejdet med Biodag. 

 

Biodiversitetsgruppen havde inden mødet sendt et skriv om hvor langt de var 

nået. Det blev præsenteret på mødet: 

 

• Der var blevet uddelt opgaver og der blev afholdt et møde igen d. 7/6 for 

at koordinere yderligere. Der arbejdes videre med tanken om boder, 

musik og foredrag, samt at have et kommercielt islæt over dagen. Det 

kunne f.eks. være firmaet ”Vild Med Vilje” eller andre firmaer der har et 

produkt til Hvidovre Kommunes borgere og deres haver/altankasser.  

 

• Gruppen har indtil videre snakket om at bruge lokale leverandører.  

 

• Gruppen vil gerne have en prominent Hvidovre-borger til at snakke om 

biodiversitet f.eks. Lene Skrumsager eller Søren fra ” Det Spiselige 

Hvidovre”. Det kunne også være en ”headliner” som fx Sebastian Klein, 

som kan trække mennesker til at deltage i Biodiversitetsdagen.  

 

• Der blev snakket om, at budgettet snart skal ligge klart og helst før 

sommerferien, så administrationen kan være behjælpelige med telte, stole 

osv.  

 

6. Meddelelser om klima-, natur-, energi- og miljøspørgsmål fra og til 

kommunen  

• Miljøvurdering af Vigerslev projektet sendes i offentlig høring efter politisk 

behandling i juni 

 

Steen Roed holdt oplæg: 

 

• D. 6/6 blev miljøvurderingen af Vigerslevparken sendt til offentlig høring. 

Københavns Kommune sender deres til høring d. 20/6. Herefter er der 8 

ugers høringsperiode.  

• D. 20/8 bliver der holdt åben park med både et formiddags-, og 

eftermiddagsarrangement, forudsat at begge kommuner sender  

miljøvurderingen i høring. 

• I miljøvurderingen kan man også læse om den transport der kommer ifm. 

byggeriet. Hovedparten af lastbilerne kører på København-siden, men 

der kommer stadig en del lastbiler på Hvidovresiden. Derfor kan der også 

forekomme støj, dog for det meste i normale arbejdstider.  

• Det kommer til at tage 3 år i stedet for 2 år, da det er for dyrt at styre 

vandet i efterår- og vintermånederne, hvorfor der kun bliver arbejdet i 

sommerhalvåret. 

• I miljøvurderingen bliver der også redegjort for flagermus og hvilken 

påvirkning støj har på dem. 

• Der kommer nye broer og trampestier i den nye Vigerslevpark. 

 

Herefter kom Jakob Karlshøj ind på den nye lokalplan for Øst for Byvej.  

 

• Udviklerne skal betale for etableringen af område, herefter bliver 

naturområdet kommunalt og kommunen skal passe og holdet det ved 

lige.  

• Der er planlagt 600 boliger.  
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• Der er forurenet jord i byggefelterne. Man har lavet en dybdemodel over 

den forurenede jord, hvorfor der er planlagt højdeforskelle i projektet. Når 

man graver forurenet jord op, skal det køres væk, som 

Kommunalbestyrelsen besluttede i foråret 2022. I øvrigt følger man alle 

regler mm. i forhold til håndtering af forurenet jord bliver overholdt.  

• Kommunen har ikke data over de prøver de har taget indtil nu, da dele af 

sagen ikke er startet endnu.  

• Når lokalplanen er skal udviklerne søge om tilladelser på baggrund af 

prøver. De tager stikprøver osv. for at kortlægge problemet.  

• Fra administrationens og politisk side er der fokus på, at udviklerne skal 

etablere naturområdet før de får lov til at bygge boligerne 

• Herefter kom der en kommentar om, at man til naturområdet kunne 

anvende Veg Tech, der er frømåtter.   

 

Andre meddelelser fra kommunen:  

 

• Der bliver sat en biodiversitetsgruppe for haveejere i Hvidovre 

Nabofællesskaber. Målet er, at det bliver en gruppe med høje ambitioner 

som kan skubbe til udviklingen. F.eks. mangler Hvidovre en planteliste 

med hjemmehørende arter, evt. kunne denne gruppe sende læserbreve 

ud. Derudover mangler der en fælles forståelse om hvad der er godt og 

skidt for biodiversitet, hvordan man lave vilde haver og samtidig tage 

hensyn til naboen. Administrationen vil gerne være med i opstartsfasen, 

hvorefter gruppen på sigt skal være selvkørende.  

 

• Der er fokus på lokal energiproduktion på Avedøre Holme. Arbejdet med 

solceller er kommet langt. Vindmøller er et andet alternativ, men der er 

problemer ift. natua2000 områder, lufthavnen, Power-to-x mm. derude.  

Der kommer en el ledning fra Aflandshage vindmøllepark indtil 

avedøreværket. 

 

7. Eventuelt 

 

• Der var et spørgsmål omkring nabogener pga. mange bistader. Her blev 

der fastlagt, at i sager som denne hvor der er naboproblemer, plejer man 

at sætte et loft på fem bistader.  

 

• Der er set Splitterner i en have i Hvidovre. Hertil er kolonien af splitterner i 

fremgang og ungerne er i god foderstand. Udover dette, er der ved at 

etablere sig en edderfuglekoloni ved vindmøllerne udenfor Avedøre 

Holme.  

 

• I villakvartererne har man fjernet skillevæggene mellem plastik og karton i 

affaldsbeholderne. I den forbindelse er der små aluminiumstykker der 

ligger på mange fortove. Det er ærgerligt, da aluminium er en ressource.  

 

• Kommunen blev rost for alle de blomster der er sået rundt omkring. 

 

• Afslutningsvis blev der stillet et spørgsmål om der kunne stilles krav til 

CO2-udledninger i byggetilladelser.  

 

 

Mødet blev hævet. 


